
ГОДИНА XXXVI. ЦЕ ГИББЕ, у суботу 1. септембра 1907. БРОЈ 39.
Ц П Ј Е п а :

3» Црну Гору на годину 8
«рува. иа но годиле 4 круне.
,)а Дустро-Угарску. Босну и

Херцеговину на годину 12 кр. 
,а по године 6 круна.
3» свеостале земље годитње 

20 фраиака у злату, на по го- 
хнне 10 франака у злату. 
Претплата се ирима само у 

г<цишн»им иполугод. роковима.

Поједини број 20 пара. ЛНСТ ЗА НОЛНТИКУ II КЊИЖЕВНОСТ

Претилата ее шаље цоштан- 
ском уиутннцом. само н неио- 
средно администраннјн „Гласа 
Црногорца" н« Цетиње, а коме 
је наручније, г. Вељку Рамада- 
новићу, К. Ц. агенту у Нотср.
Дониси се шад-у Уредништву. 

Рукониси се не враНају.
За огласе плаћа се: за сва- 

ку ријеч нлн за број од иет 
цифара но 4 паре за нрви 
иут. а за свакн да.вн нут по 
2 паре.

Власник: Државна Штампарија
Излази суботом Одговорни уредник: Филип Јерговић.

СЛУЖБЕНИ ДИО 

РАСПИС
свијема школскијем надзорницкма

Да би се нови школски закон о на- 
роднијем школама одмах од дана ступа- 
н>а у живог почео најтачније изводити, 
како би се у нашем народном школова- 
н>у стални и бољи резултати постизали, 
овојеМинистарство прописало потребне 
повремене наредбе.

Из даље употребе овога закона увидје- 
ло се да су нотребна и још нека наре- 
ђења и објашњења, јер многи чиниоци 
који приводе нови закон у живот нијесу 
га у свему правилно нримјен.ивали, нити 
га пак потпуно разумјели. Усљед овога 
сада Вам и упућујем ова наређења и 
објашњења, а Ви се постарајте да сви 
заинтересовани што боље упознају своје 
дужности спрам школе и да законске 
одредбе тачно и на вријеме врше.

Овога пута наређујем Вам и дајем ова 
објашњења:

1. ) По чл. 62. закона о народ. школа- 
ма предсједник оне општине у којој је 
школа (главни кмет) иредсједник је и 
школског одбора. На ово законско на- 
ређење обрагите потпуну пажњу, јер би- 
ло је покушаја да се изабере за предсјед- 
ника школског одбора и оно лице које- 
му то право по закону не принада. Пра- 
ви узрок овоме можда је и неиознат 
остао, те се постарајте да га нађете; а 
школски одбори нек се образују по за- 
конскијем одредбама, гдје то до сада 
није извршено.

2. ) Свештеник у чијој је парохији школа 
по чл. 62. закона о народ. школама члан 
је школског одбора. Но, пошто у неки- 
јем школскијем општинама има више све- 
штеника једне и разнијех вјероисповијес- 
ти, питано је ово Министарство који ће 
од мјеснијех пароха ући у школски од- 
бор. Поводом овога наређујемо да од 
свештеника једне вјероисповијести, гдје 
их има више у једној школској општини, 
уђе у школски одбор онај који има нај- 
више година службовања, а од свеште- 
ника разнијех вјероисповијесги онај чије 
вјероисповијести има највише дјеце у 
школи.

3. ) Чл. 77. законао народ. школама, који 
се односи на плате учитеља и учител>ица 
који су сталност добили по закону о 
платама наставника средњијех и основ- 
нијех школа од 1897. год., многи наши 
учитељи и учитељице неправилно тумаче, 
кажу: да су овијем чланом учитељи и 
учитељице подијељени на три класе, што 
не постоји, јер сви учитељи и учитељице 
којима припада сталност по 34. и 77. 
члану новога закона једне су — прве 
класе, ако може и бити говора о класа- 
ма по овом закону; а привремени, по 35. 
и 78. члану, могли би се назвати у ово- 
ме случају учитељи и учитељице друге 
класе, и застунници учител>ски, по чл. 36., 
учитељи и учитељице треће класе.

По овоме не постоји да су ни једном 
учитељу или учитељици новијем законом 
одузета раније стечена права, јер сваки 
учитељ и учитељица добио је сталност и 
по овоме закону, који је имао и по пред- 
ходном, а такође и плату, која не само 
Да није смањена већ је напротив сваком 
учитељу и учитељици повећана.

4. ) Сваки државл>анин, према члану 8. 
новог закона, има првјенство на школо- 
вање своје дјеце у народнијем школама 
У оној школској општини у којој живи.

Према овоме строго наредите да дјеца 
из једне школске општине не похађаЈу 
Школу друге школске општине, јер се 
тијем сужавају туђа права и даје се ио- 
вода многијем нередима, које стварају не 
стварне потребе већ само интриге, лични 
^ефови и инати, а све је то разумије се 
на штету школе и школске младежи.

У случају нак да нека школа има само 
•тзконски или мало већи број ђака може 
одбор те школе дозволити члановима 
ДРуге школске онштине, на приједлог 
њеног школског одбора, а по Вашем одо- 
брењу, да шаљу дјецу у ту школу —ако 

је њина школа много удаљена или ;е 
опасан пролазак за дјецу усљед вода, 
сњегова, вјетрова, врлети и другијех не- 
савладљивијех непогода; али ипак ос 1 ају

чланови оне школске општине, у којој 
живе са истијема правима и дужностима, 
као и они који шаљу дјецу у своју школу.

5.) Чл. 9. закона о народ. школама и 
Расиисом овога Минисгарства од 19. 
априла ове године И. Бр. 961. одређено 
је колико дјеце и коју дјецу да школски 
одбор упише. За сада није могуће огра- 
ничити број ученика по овом члану у 
једној школи, јер у том случају остали 
би у некијем школама само старији раз- 
реди, те за једну или неколике године у 
тијем школама не би се дјеца уписивала 
У нрви разред. Да би и у оваквијем шко- 
лама могла дјеца посјећавати нрви раз- 
ред, преноручујем 8ам узнастојте да се 
у први разред према дотичном Распису 
упише толик број дјеце колик по ири- 
једлогу школскога одбора Ви одобрите.

Препоручујем Вам да настанете да се 
ова моја наредба у свему на вријеме из- 
врши, о чему ћете ми поднијети засебан 
извјештај одмах послије прве Ваше ово- 
годишње ревизије школа.

П. Бр. 3490.
27. августа 1907 год.

на Цетињу.
Министар

Просвјете и црквенијех послова
Ј. С. Пламенац.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО.

Дворске и дипломатске вијести.
Г. Пилгрим—Балтаци, њемач- 

ки министар нри кашем Двору, по- 
вратио се с госпођом са одсуства 
и предузео је управу повјереног му 
посланства.

Госи. Г. Фонтана, овд. грчки 
дипломатски агент, повратио се с 
кратког одсуства.

Записници сједница Нгр. Скупштине
ЗАПИСНИК 

од 5. марта 1907.
ћХХХ. рвдовни састанак редовног сазиса Народне Скупштине.

Почетак у 3 сата послије подне.
За министарским столом Министар 

Предсједник, г. А. Радовић
Предсједник отвара БХХХ. сједницу.
Секретар Павићевић чита записник 

ћХХ!Х сједнице, који је примљен без 
примједаба.

Затим чита молбе и жалбе, и то:
Командира Ића Пламенца из Црмнице; 

кап. Павла Илића с друштвом из Пелева 
Бријега; Милије Р. Баровића из Шарана; 
официра Новака Лековића с друштвом 
из села Крша.

Прелази се на ирву тачку дневнога реда.
Извјестилац Сава Драговић чита изв.еш- 

тај одбора за трговински уговор између 
Књажевине Црне Горе и Краљевине Ср- 
бије, по којему је одбор донио одлуку: 
да се овај уговор једногласно нрими без 
дискутовања.

Министар Предсједнпк г. А Радовић 
узео је ријеч и говори, да се Ирна Гора 
налази ууговорном царинском стању још 
од 1881. год., но године 1903. .тказале 
смо свима државама уговоре, па г Ср- 
бији. Наводи предмете, које ми извознмо 
за Србију, као и илаћање трошарине на 
исте и вели, да Срби;а без икакве накна- 
де уступа парину на увоз од наше сгра- 
не, а само се плаћа нешто трошарине. 
Напомиње, како нијесу дале прг.г ке. ла 
овај уговор досад изађе пред Скупшти- 
ну у Србији, која Је сгвар там>- т к сал 
свршена, о чему је г. Пашић « з и естњ 
нашу влалу. Истиче, да Србња н; м чини 
услуге у велико, те предлаже, да се ова 
уговор усвоји без дебате, ко ијеи прим- 
љен акламацијом са усклицима : „Живјела 
наша браћа у СрбиЈи!

Прелази се на другу тачку дневнога

Р Извјестилац М. Петровић чита извјештај 
одбора за молбе и жалбе, и то: прву 
категорију ненадлежно унућених, према 
којима се у смислу члана 103. тач.а) пре- 
лази на дневни ред.

По прочитању ове категорије пријави- 
ли су се, и го:

Вулетић за молбу Васе Рисгове из 
Враке, објашњујући појединости молитељ- 
ке и њено биједно стање, на основу че- 
га иредлаже, да Скупштина ријеши, да 
се ова молба упути влади на призрење 
за неку скромну иомоћ и нешто мухаџе- 
рцмске земл>е у Зети.

Извјестилац наводи, како му је афера 
по овој молби, коју Вулетић истиче, 
позната и како му не би противно било 
задовољити молитељку, само у том слу- 
чају не би био досљедан ни одбор ни 
Скупштина и што би било и сувише слу- 
чајева за тражење помоћи, које не бисмо 
били у стању даваги. Одлука одборова 
усвојена је и преко ове молбе ирешло 
се на дневни ред.

Пилетић за молбу Вогдана Лазовића, 
истиче његова јуначка дјела и пожртво- 
вања за отаџбину, као и његово биједно 
стање, те гражи, да му се иовећа инва- 
лидска помоћ, по којој су молби узели 
учешћа г. г. М. Петровнћ, Гојнић и Н. 
Јовановић, по којој је усвојен предлог 
Н. Јовановића: да се ова молба одложи 
док се иредлог за истога Лазовића изне- 
се пред Скупштину и молба и жалба 
ријеши.

Шобајић за молбу Кустудића однос- 
но спора с његовом браћом око имања, 
о чему објашњује податке с тражењем, 
да остану на снагу двије пресуде бившег 
В. Суда. По овој жалби узимају учешћа 
у објашњење г. г. М. Петровић и Ристо 
Поповић, послије којега је одлука одбо- 
рова усвојена.

Љ. Бакић за молбу Јасне Ђ. Лабана, 
односно опроштаја дуга државног, који 
је њен покојни муж злоупопребио. На- 
води, како је велики број чиновника чи- 
нио већи дио злоупотреба и задужили 
се држави, па им се тај дуг не иотражу- 
је, па би — вели — требало према сва- 
коме једнако учинити. Спасојевић напо- 
миње, како постоји у Министарству фи- 
нансија Одјел>ење за наплату државних 
дугова за разне наплате још од године 
1879. и тражи, да се све сличне молбе 
упуте Књ. Влади. да их регулише и да 
се ријеши, да држава те дугове не по- 
тражује, јер их је имала кад прије тра- 
жити, а не сад, кад их има много заста- 
ралих и кад су многи од тих дужника 
умрли и иселили се. Скупштина је усво- 
јила одлуку одборову.

Дожић за молбу Јова Ракочевића, 
односно неких војничких дјелова у пла- 
нини колашинској, за које наводи, да је 
влада давала дјелове неким братствима, 
а Ракочевићи остали без ње, за то тра- 
жи. да се ова молба упути Књ. Влади 
на увиђавност.

По овој молби повела се дужа дебата, 
у којој су узели учешћа г. г. Мујо Влахо- 
вић, Рисго Бошковић и Н. Јовановић, 
В Церовић, Тошковић, М. Павићевић и 
Ћулафић, посље којега је Скупштина 
усвојила одлуку одборову.

Ристо Поповић тражи, да се жалба 
Змајевића, односно зулума турскијех 
власти, упути министарству спољнијех 
послова на старање, шго је Скупштина 
усвојила.

За тим истиче жалбу Раша Караџића, 
односно криумчарске афере, напомињу- 
ћи, како је била образована комисија за 
и виђети криумчарење, која је по овој 
ствари донијела рјешење по инструкци- 
јама, а без права апелације, са чиме се 
огријешила о осјећаје човјечностм, за- 
конског начела и правице, тражећи, да 
Скупштина донесе ријешење, да се ова 
жалба упути Министарству финансија на 
р. дован поступак.

По овој жалби узели су учешћа г.г. 
Шоба ић, М. Петровић, Н. Јовановић и 
Љ. Бакић, послије чега је Скупштина 
усво ила оллуку одборову.

Даје се 10 минута одбора.
Послије одмора.

Предсједник наставл>а прекинуту сјед- 
ницу.

В. Церовић изјављује, да ће жалбу 
Јагч.ша Шћепановића из Горње Бијеле, 
иротиву синова пок. серд. Блажа Радо- 
вића, узети за свој предлог.

Тошковић упозорава на поновну молбу 
Станоја Завишина Ивановића, односно 
неке земље, коју му држава дугује, објаш- 
њујући, како мујеобећао блаженопочив- 
ши Велики Војвода Мирко Петровић 40

рала земље и како му је иста осим 13 
рала издата, за које је г. Војв. Б. Петро- 
вић наредио Обл. Управи у Колашину, 
да му у дотичном комуну земљу даде, 
што је Обл. Управа учињела, а В. Суд 
преиначио ту одлуку, — за то гражи, 
да се молба Ивановића упути Књ. Влади 
и да мусе!3рала дужне земље издадну.

Ова жалба изазвала је дужу дебату, 
по којој су узели учешћа у објашњење 
г. г. Пилетић, М. Петровић, Ристо Попо- 
вић, Љ. Бакић, В. Церовић. С. Вулетић, 
Дожић и Павле Вујисић, посље којега је 
извјештај одборов по овој молби Скуп- 
штина усвојила.

Сава Драговић изјављује, да ће молбу 
Сава Чечовића узети за свој иредлог, а 
Ристо Вошковић молбу Риста Јанкетића.

М. Влаховић тражи, да се молба ком. 
Бећа Влаховића сајузи иредлогу његовом.

Остале молбе и жалбе ирве кагегсрије 
примљене су к знању и прешло се преко 
њих на дневни ред.

Извјестилац прелази на другу катего- 
рију молба и жалба, по којима се у 
смислу чл. 100. тач. 1. пословника оче- 
кује рјешење надлежних министара. За 
тим ирелази на трећу категорију молба 
и жалба; и то: чита молбу учитељице, 
г-ђе Ђорђине Поповића из Подгорице, 
по којој је одбор донио одлуку: да јој 
се уважи у године државне службе сво 
вријеме, које је провела као учитењицау 
општинским школама само с тијем, да 
дадне улог у пензиони фонд, од кад то 
и остали учитељи улажу. По овој жалби 
узели су учешћа у објашњење, и то сла- 
жући се са одлуком одборовом г. г. Ву- 
летић, Ј. Пламенац и Др. Марушић; а 
противу одлуке одборске г. г. Пилетић, 
Љ. Вакић и Тошковић. Скупштина је 
усвојила одлуку одборову.

Извјестилац чита молбу Ђура Мандића, 
архивара мин. правде, односно накнаде, 
што је поред ове дужности вршио и 
дужност управител>а цетињске тамнице, 
по којој је одбор донио одлуку; да се 
молба ирепоручи влади на призрење, коју 
је одлуку Скуиштина усвојила.

Извјестилац чига молбу Милисава Де- 
довића, секретара министрарсгва просвје- 
те, ио којој тражи, де му се уважи у 
године државне службе и вријеме, које 
је провео као учитељ у Србији, по којој 
је одбор донио одлуку: да се препоручи 
Књ. Влади, да му се уважи молба, али 
с прописаним улогом у пензиони фонд. 
По овој молби узимају учешћа у објаш- 
њење г. г. Тошковић, Љ. Вакић и Вуле- 
тић, по којој је и извјестилац и Скун- 
штина примила предлог Ј. Тошковића, 
да г. Дедовић даје улогодгодине 1903., 
када су и остали наши учитељи почели 
улагати у пензиони фонд.

Сједница је закључена у 7 сати и 10 
минута послије подие, аБХХХћ заказата 
за 6. о. мј. у 3 сата послије подне.

Предсједник
Секретари: Народне Скупштине,

Љуб. БакиЂ, В. Шако Петровић.
Милија ПавиБевић.

ЗАПИСНИК 
од 6. марта 1907.

ћХХХћ рздза.п, састанач редовног сазава Народне Скупштине
За министарским столом г. г. Радовић, 

Ивановић и новјереник владе, г. М. 
Ђуровић.

Предсједник отвара сједницу у 3‘/2 сата 
по подне и извјештава Скупштину, да 
ће се записник прошлог састанка про- 
читати на идућој сједници, пошто није 
могао бити спремљен за ову.

Секретар Павићевић чита молбе и жалбе.
Поводом молбе неких Цетињана, од- 

носно огријева из манастирске шуме, коју 
је узео В. Ш. Петровић за свој предлог, 
узеше учешћа: Љ. Бакић, Вулетић, В. Ш. 
Петровић и Пилетић; а такође и пред- 
сједник министарства, који изјави, да ће 
се што прије указати сиротињи помоћ у 
дрвима. Скупштина је ову ствар примила 
као хитну.

Посланик С. Ђурашковић тражи, да 
се предлог Др. Марушића с друштвом, 
односно иреноса пријестонице, огласи 
за хитан.

Секретар чита даље молбе и жалбе и 
молбу Журића за жито, узима за свој 
предлог В. Ш. Петровић и препоручује 
ју Скупштини, те је Скупштина прима 
као хитну ствар.



Секретар чита пигање посланика Пи- 
летића на министра унутрашњих дјела, 
односно монополске апотеке.

Прије прелаза на дневни ред, посланик 
Ј. Пламенац тражи, да се његова интер- 
пелација на министра унутрашњих дјела, 
односно избора за пјешивачку капета- 
нију, стави на идући дневни ред — што 
је Скупштина усвојила.

Спасојевић пита, шта је са законом о 
таксама — зашто се не износи на дневни 
ред, а Радоје Поповић му одговара, као 
извјестилац, да још није готов.

Вулегић пита, шта је са његовим пи- 
тањем, односно рада комисије за истра- 
живање зеленашке трговине, те се не 
ставља на дневни ред, по чему је пред- 
сједништво изјавило, да ће се постарати 
да што прије то учини.

За овим се пријешло на дневни ред.
1. тач. одговор Предсједника Министар- 
ства на интерпелацију посланика Шоба- 
јића, односно претрпјених штета трговца 
Симата Гарчевића приликом превоза робе 
преко Скадарског Језера.

Предсједник Мин. Радовић одговара: 
да се нијесу турске власти држале бер- 
линског уговора, по којему је слободно 
превозиги разноврсну робу Бојаном и 
Скадарским Језером; да је забрана на 
робу Гарчевића дигнута заузимањем Цр- 
ногорске Владе, осим на једном пакету, 
у којем је био један револвер; да пада 
одговорност, за осгалу робу, ако је што 
нестрло, на друштво Англо — Монтене- 
грина, осим за револвер, који власти гур- 
ске послаше у Цариград на преглед, ода- 
кле још није враћен; да Симату Гарче- 
вићу треба дати накнаду за претрпјену 
штету, али се још није успјело да се та 
накнада добије од турских власти, на 
чему ће Влада и даље радити да се то 
постигне.

Шобајић се слаже с Предсједником 
Министарства, односно неправилног по- 
ступка турских власти. Наводи, да је Гар- 
чевић претрпио моралну и материјалну 
штету овим ноступком, и треба да га 
држава заштити и то му поправи. У глав- 
ном је задовољан с одговором Педсјед- 
ника Министарства.

2. тач. дневног реда: — одговор ми- 
нистра финансија и грађевина на интер- 
пелацију серд. Сава Пламенца, односно 
уређења вароши Улциња.

Министар Радовић одговара: да је по- 
кушао већ нешто, како би се заштитило 
земљиште од поплаве, али није потпуно 
свршен план о томе а сгараће се да све 
учини што се може по томе; да ће се 
старати о начину, на који би могли пре- 
лазити становници Улциња ка својим 
земл.ама, било помоћу мостова, било на 
који други начин; да ће послати инжи- 
њера, који ће погледати потоке, који уде 
здрављу становништва, те ће ноказати 
општини на који ће начин то избјећи; да 
ће радити на томе, да се гора за ћумур 
не утамањује; да се забрана за увожњу 
сира мора држати све дотле, док то ље- 
кари забрањују ради чувања од разних 
болести; да се Мухамеданцима морају да- 
вати повластице само у оном, што се 
тиче њихове вјере, а у осталом не више 
него другим црногорским држављанима; 
да се наплата царине врши по закону, 
те докле се овај не замијени другим, мора 
и даље тако остати; да ће брзо доћи 
закон о општинама, те ће моћи бирати 
Улцињани ио својој вољи општинску 
власт, а ако имају што против капетана 
и других власти, го нека се жале над- 
лежним путем; да ће се побринути, да 
уреди пограничну стражу, те неће морати 
војници стражити; и да, што се тиче от- 
варања радња у празничне дане, не могу 
више имати права Мухамеданци него ос- 
тали грађани, све догле, док се закон не 
измијени.

Серд. С. Пламенац осврће се на поје- 
дине тачке у интерпелацији и објашњу[е 
их, али се задовољава одговором мини- 
стровим.

3. тач. — одговор мин. финансија на 
интерпелацију Серд. Саве Пламенца, од- 
носно његове пензије.

Министар Радовић објашњује питање 
о пензијама и иомоћима. За списак пен- 
зионера и оних те су увршћени у сиисак 
који уживају номоћ, вели, да није добар, 
те је мишл.ења, да треба одредити једну 
комисију, која ће то питање пречистити. 
Серд. Саво има право на пензију, али 
колику, то не зна, а чини му се, да није 
могао имати право, по ондашњем закону, 
на пензију од 100 наполеона.

Серд. Саво Пламенац објашњује, ко- 
лико је служио у државној служби и да 
има право на пензију. Чуди се откуда је 
увршћен у лица, која помоћ уживају.

В. Ш. Петровић тврди, да серд. Саво 
има 40 година службе, те му треба дати 
пензију а не помоћ.

Љ. Бакић иредлаже, да се по овом 
нослу сада не доноси коначна одлука, 
већ да се одложи, па да финансијски од- 
бор ову ствар расмотри са свима слич- 
ним заједно, на да овај изнесе предлог 
на који се начин може све то правилно 
уредити.

Серд. Саво се објашњује с Бакићем.

Др. Марушић се слаже с Бакићем, да 
се та ствар остави за доцније. Наводи 
примјере како су и многе друге заслуж- 
не личности ушле у списак за помоћ, а 
није требало.

Сп. Пилетић није за предлог Бакића, 
већ то треба оставити министру да ис- 
пита, па ће овај иоднијети извјештај 
финансијском одбору.

Министар Радовић и серд.- Саво по- 
ново говоре у прилог својих ранијих 
изјава.

B. Ђ. Церовић тврди, да серд. Саво 
има право на пензију.

C. Шобајић говори, да је ово питање 
требало на други начин расправљати, а 
не да се сада о овоме губи вријеме. И 
он је мишљења, да треба то оставити 
финансијском одбору, те да овај ствар 
уреди. Предлаже прост прелаз на днев- 
ни ред.

Вулетић се слаже с Пилетићем. Мини 
му се, да је министар неодређено одго- 
ворио на интерпелацију — пензије, вели, 
регулише министар финансија а не Скуп- 
штина и предлаже, да се серд. Саво об- 
рати миннстру финансија.

Министар Радовић вели, да је погре- 
шно мишљење Вулетића, јер је серд. 
Саво требао да се обрати надлежном 
лшнистру Војном и тамо се разрачуна. 
Требало је да се о правилности пензија 
стара Гл. Држ. Контрола, али то ,није 
предвиђено законом. Ово питање треба 
и Скупштина да поможе влади ријешити 
на тај начин, што ће изабрати из своје 
средине комисију, која ће то уредити.

Серд. Саво се објашњује са Шоба- 
јићем, а Вулетић с министром.

Вујисић напомиње закон о пензијама 
од 1894. г. прије којег је серд. Саво пен- 
зионисан, те мора да му је ово пензија, 
а не помоћ и да му је Господар дао ову 
пензију и треба му је оставити.

Дожић није видио из говора министро- 
ва, да ли је серд. Саво пензионер и ако је 
са коликом пензијом. Требао је одговор 
министров бити одређенији. Не треба ово 
питање оставиги да се рјешава са оним 
осталим лицима, која су у сгшску за 
помоћ.

Даје се 10 минута одмора.
Послије одмора.
Потпредсједник наставља прекинуту 

сједницу.
Ђуро Дрецун истиче сувише говор^ по 

интерпелацији серд. Сава Пламенца, коју 
као и његово потраживање за умј^сно 
сматра, напомињући, да свакоме, ко ча- 
сно заслужи, треба дати пензију, а ћдје 
тога нема, свакоме је одузети, ако 
је прима.

С. Ђурашковић констатује неправи4но- 
сги додатка буџету, у којему су пенсије 
и помоћи, па тражи да влада сасТави 
једну комисију из чиновника министар- 
ства финансија и правде, која ће испи- 
тати све пензије и помоћи и изнијети их 
у идућем сазиву Народној Скупштини.

Др. Марушић слаже се са Ђураш- 
ковићем, да се свакоме по закону и за- 
слугама даде пензија. Противан је говор- 
ницима, који иредлажу, да ову ствар из- 
види сам министар финансија.

Пилетић у прилог свога ранијега го- 
вора истиче начин пензионисања у Ср- 
бији, из чијих закона копирамо нЗше. 
'Гакође тврди, да је прилог буџета не- 
јасан, но да томе није виновник мини- 
стар финансија, пошго му прошлост и 
начин из исте није познат, Мишљења је, 
да комис.ија, коју предлаже Ђурашковић, 
изнесе свој реферат Народној Скуп- 
штини прије, него што финансијски од- 
бор поднесе буџет, како би Скупштина 
при претресу буџета имала у виду пен- 
зије и помоћи.

Мин. Радовић напомиње, како су се 
неправилности при пензионисању чињеле 
и од 1903. год. код самих правника, а 
камо ли да се нијесу чињеле прије два- 
десег и више година; а тако, да он није 
био надлежан, да ријеши те неправилно- 
сти, које су по овоме рађене. Објашњује, 
како је у другим државама за иензије, 
помоћи и др. мјеродавна Државна Кон- 
трола, што у нашем досадашњем закону 
о уређењу исте није предвиђено, те би 
о томе могао рјешавати Држ. Савјет, но 
ипак то рјешење не би било мјеродавно, 
иошто би исто послије претресала На- 
родна Скупшгина. Напомиње, како би 
комисија по овоме питању подуже затра- 
јала, ге није могуће дотле чекати с 
буџетом.

Марко Вукотић слаже се са Министром 
Предсједником.

Вулетић се чуди Министру предсјед- 
нику, кад унаиријед зна и вели за себе 
и своје другове, да су неправилно пен- 
зионисани. Предлаже своју мотивацију, 
по којој би серд. Саво Пламенац регу- 
лисао своју пензију.

Мин. Предсједник објашњује се са Ву- 
летићем.

По овој интерпелацији примљена је мо- 
тивација серд. Сава Пламенца за прелаз 
на дневни ред, т. ј. да се и њему и дру- 
гоме учини законито.

Прелази се даље на 4. тачку днев- 
нога реда.

Заступник мин. финансија и грађевина 
одговара на питање Јанка Ташковића, 
односно огварања рада у Морачи, и 
вели: да је буџетом предвиђена извјесна 
свота на пут Лодговице — Колашина 
Андријевица, но с обзиром на сиромаш 
у Морачи и Васојевићима трудиће се, да 
се за исги пут одреди виша свота и 
почне рад у овом или у мјесецу априлу, 
и то, ако не могне на другим мјестима 
биће рада преко Вјетерника. У опште обе- 
ћаје радове, на којима ће се оскудијевати 
без радника, али упозорава, да ће се ра- 
дови ријешиги при прегледу буџета, а 
тако и распоред најнужнијих.

Тошковић истиче мотиве свога питања, 
нарочито због тешких материјалних срес- 
тава усл>ед немилог случаја на нашој ис- 
гочној граници и неродица, ш го детал>но 
објашњује. Упозорава, да народ из Мо- 
раче и Роваца ,због климатских прилика 
не би могао на другим болешљивим мјес- 
тима радити, за то тражи радове у тим 
мјестима и то, да се одређена свота по- 
дијели сразмјерно на радове у дотичним 
мјестима, а не само на једном.

Министар Радовић објашњује намјере 
владине, као и њен споразум с турском 
легацијом, односно дозволе пазара жита 
на Мојковцу у корист дотичних племена. 
Односно сразмјерне подјеле одређене 
своте за радове на извјесним мјестима, 
као што Тошковић тражи, вели, не би 
ништа успјешније било, али обећаје слу- 
жити се свима срествима за отварање 
рада на пут к Андријевици и Колашину. 
Напомиње, како је у прилог здравља Мо- 
рачана и Васојевића ири радњама и нрије 
водио рачуна, и вели, да они могу с об- 
зиром на климатске прилике њинога 
мјеста радити свуда, осим не у Бару 
и Виру.

Тошковић објашњује свој први говор, 
и уопште задовол>ан је с одговором Мин. 
Предсједника.

Прелази се на 5. тач. дневнога реда.
Заступник мин. и грађевина, г. А. Ра- 

довић одговара на питање Лабуда Гој- 
нића, односно уређења Вир-пазара.

Вели, да није крив министар грађевина, 
што су Црмничани због своје неслоге 
подигли Вир на неиодесном и поплавном 
мјесту, док је за варош било много по- 
деснијих. Истиче грађење пута Ријека-Вир, 
као и моста на Виру, на основу чега је 
стручна комисија испитивала висину мо- 
ста, а тако и бенат на Виру, како би се 
заштитили становници од поплаве. И- 
стиче техничка начела за прављење бе- 
ната и другога, а тако и начин, како је 
дотична стручна комисија предочавала 
пошљедице при новоме раду, на основу 
чега је и онакав бенат подигиут. Обећаје, 
да ће се влада старати, да одреди извјес- 
ну своту за уређење и насипање Вира, 
али с номоћу исте општине, и то тек 
онда, кад се буду сложили Вирани за 
ово насипање, рушење и подизање не- 
ких кућа. Примјећује, што неки пригова- 
рају, даје он као пројектатор овога рада 
учинио штету, за коју вели, он и одго- 
вара пред државом и појединцем, и то 
пред комисијом од капацитета, а не 
лајиком.

Гојнић напомиње, како је у своме пи- 
тању истакао Вир као центрум многих 
крајева, неуређен и унакарађен, са чиме 
је хтио упозорити министра, да регулише 
ову варош не само у корист њену, него 
у корист државе, што је мјерило културе 
и напретка; међутим вели, да закл>учује 
из говора министрова, као да је напао 
његову технику и стручност, што није. 
Изводи закључак, да је и сам министар 
признао, да је бентом унакажена варош, 
које би и сам лајик могао оцијенити. Об- 
јашњује, како је, куда и у колику ко- 
рист требало бенат поставити. Надао се, 
вели, даће министар обвезним радом и 
опшгинском помоћу ићи на уређење и 
поправку ове вароши, а за сувишно сма- 
тра истицање техничке комисије. Приго- 
вара министру, што истиче неслогу Црм- 
ничана и постанак Вира, напомињући, да 
би много старих ствари требало попра- 
вити, објашњујући, да, кад на овом мје- 
сту не би био подигнут, да би то било 
у корист Турака.

Серд. Саво Пламенац упада у говор 
Гојнића, посље чега улазе у изгреде с 
непристојним ријечима, на основу чега је 
предсједништво закључило сједницу с 
тим, да се на идућој донесе скупштинска 
одлука, по којој ће се поменути казнити.

Сједница је закл>учена у 7 сати и 20 
минута послије подне, а БХХХП. заказата 
за 7. о. мј. у 3 сата послије подне.

11редсједник
Секретари, Народне Скупштине,

Л>уб. Бакић, В. Шако Петровић
Милија Павићевић.

Руско-енглески споразум.
Овијех дана потписан је у Пе- 

трограду споразум између Русије 
и Енглеске. Вјековни противници, 
који су у више прилика један 
другом опасно конкурисали, скло- 
пили су споразум, за који је су-;

ђено, да у недалекој будуђНо. 
сти буде од великог значаја за 
међународне односе. Колико је 
данас познато, тим споразумом су 
регулисана за сад питања, која се 
односе само на Азију. Руски су Се 
интереси у Азији често косили с 
енглеским, понајприје у Персији. Ру. 
сија је свом силом настојала, да 
преко Персије изиђе на море, а 
Енглези су гледали да то на сваки 
начин спријече, с једне стране из 
чисто трговачких интереса, а с дру- 
ге стране да Русију отклоне што 
даље од граница Индије. И Авга- 
нистан, који је кл>уч Индије, Русија 
и Енглеска су настојале, да за се- 
бе задобију, али у потоње вријеме 
је енглески утицај отуда готово 
истиснуо руски. Још су се судари- 
ле у источном Туркестану и Тибе- 
ту, гдје је Енглеска за вријеме 
руско-Јапанског рата послала „на- 
учну“ експедицију, која је увјерила 
(наравно оружјем) Далај Ламу, да 
се нема чему надати од Русије. 
Сва ова питања уређена су сад 
новим уговором, а како и докле, 
то ће показати будућност.

На остварењу овога споразума 
радили су још подавно кабинети 
у Лондону и Петрограду, а он би- 
јаше горуће питање и прије рата 
на Истоку, кад су многи енглески 
политичари јавно признавали, да 
ће енглески посјед у Индији бити 
миран и сигуран, само кад се Ен- 
глсска споразумије са Русијом или 
Јапаном. Кад је још послије крим- 
ског рата Русија стала продирати 
свом жестином на Исток, у Енгле- 
ској се није тајило, да Ее задњи 
њен корак бити у Индији и на 
слободном мору. Ђенерал Скобе- 
љев имао је да води Русију до 
побједе. Енглеска је разумјела игру 
и бацила поглед на Јаиан. Лорд 
Керзон, енглески подкраљу Индији, 
приправљао је све, како би што 
спремније дочекао Русе. Спремао 
се војнички и дипломатски. Па ни 
послије Мукдена и Цушиме није 
било мира у Лондону, јер су се 
бојали Русије, да се не препороди 
као оно послије Крима. Али пото- 
њи унутрашњи политички догађаји 
у Русији увјерише мало по мало 
Енглеску, да Русија није њена најо- 
паснија супарница на Истоку. Баг- 
датска жељезница, њемачка банка 
у Техерану и нове парабродске 
везе између Хамбурга и Персиског 
залива забринуше Енглеску и от- 
криће јој у Њемачкој праву, агре- 
сивну непријатељицу. И Русија и 
Енглеска имају највеЕега интереса, 
да закрче пут Њемачкој, која се 
користила највише њиховим непри- 
јател>ством. ИзгледаЕе можда чуд- 
но пријатељство Енглеске, алиопор- 
тунистичка њена спољна политика 
вазда се руководила повременим 
државним потребама. Прије је по- 
могла да ослаби Шпанију у рату 
са Америчким Сједињеним Држа- 
вама, па се с њом спријатељила; 
сада је осоколила Јапан и помогла 
му до побједе, па се умиљава Ру- 
сији, јер није добро да јој сам 
Јаиан стражари владавине у Азији.

Руско-енглески споразум није по 
свој прилици наперен против пи- 
кога, али да се он склопи, скло- 
нули су Енглеску и Русију свакако 
и иродирање Њемачке на Исток и 
јапански паназијатизам. Хоће ли 
тај споразум приближити те двије 
државе до искреног пријатељства, 
не може се знати, али отпочело је 
добрим путем и за дуго је вре- 
мена укдоњен узрок рату, који је 
непрестано пријетио на Далеком 
Истоку.

ШЖЕВНОСТ, УМЈЕТН8СТ, ПР0СВЈЕТ1
(Двадесетпетогодишњица пјесника 

Константина Романова). 1.авг. о.г. на- 
вршило се 25 година књижевнога рала 
рускога пјесника Константина Романова, 
иза гога псеудонима крије се Велики



КЊаз Константин Константиновић, пред- 
сједник царске Академије наука у Петро- 
граду и главни начелник војно-уџбених 
завода у Русији. Прва његова пјесма „Да- 
рлд“ изинјлз је 1. авг. 1882. год. у књизи 
„Вјестник Европи“ и потписана скромним 
инииијалима „К Р.“. Послије тога изишло 
је неколико пјесама у „Руском Вјеснику“ 
с цстим потписом, које су скренуле паж- 
н>у на се. Године 1886. изишла је збирка 
лирских пјесама с истим иницијалима, а 
о н>ој се критика врло повољно изрази- 
ла. Тек кад је 1889. год. изишло друго 
попуњено издање ове збирке, дознао је 
велики круг читалачке публике, да је ав- 
тор тих пјесама Велики Књаз Константин 
Константиновић. Исте је године изишла 
друга збирка „Новије пјесни „К. Р“. У 
трећем издању изишла је прва збирка

[889., адруга збирка у другом издању 
г. 1900. Те исте године изашао је и зборник 
свих пјесама К. Р. (1889.-1899.). Све 
збирке пјесама Великога Књаза симпа- 
тично је дочекала критика и читаоци, 
тако да је 1901. године приређена цјело- 
кунна збирка.

(Српско Друштво за Дјечију Психо- 
логију у Биограду.) На првом годишњем 
скупу овог друштва одржаном у Биогра- 
ду 4. августа о. г. а под предсједништвом 
т. Сретена Пашића, једногласно је доне- 
сена ова резолуција: Појимајући велику 
важност Дјечије Психологије за васпитање 
народне омладине и утврђивање школ- 
скога рада у правцу васпитних идеала, 
први годишњи скуп чланова Српског 
Друштва за Дјечију Психологију у Биогра- 
ду једногласно је одлучио, да су потреб- 
не ове мјере за њен развитак у нас:

1. Давање ма и најмањег броја часова
у наставном плану учител>ских школа за 
предавање ове психолошке гране и сту- 
дирање дјеце у вјежбаоницама;

2. Расправл,ање школских и домаћих 
теза из Дјечије Психологије у учитељским 
школама;

3. Обраћање веће пажње на учење бар 
једнога странога језика и употребу стра- 
не литературе из ове области у сиомену- 
тим заводима;

4. Приређивање курсева на Универзи- 
тету из Дјечије Психологије ;

3. Приређивање првог учитељског курса 
за усавршавање Дјечије Психологије у 
току или на крају 1907. 8. шкоске го- 
дине по правилима, која би израдила 
друштвена управа и одоорио господин 
Министар Просвјете, давши материјалне 
могућности за одржање тога курса;

6. Добијање моралне и материјалне по- 
моћи од Министарства Просвјете;

7. Бесплатна друштвена преписка;
8. Заузимљивосг повјереника и члано- 

ва у придобијању нових чланова, при- 
ређивању скупова, предавања и забава у 
корист друштвене благајне;

9. Врједноћа чланова у нрикупл:>ању 
претплате на друштвени орган „Гласник";

10. Ступање у везу са свима сродним, 
домаћим и страним удружењима, и

11. Избор ироблема и подјела рада по 
секцијама по плану, који би израдила 
друштвена управа и обЈавила у току иду- 
ће, 1907.—8. године.

(X конгрес српских земљорадничких 
задруга у Земуну.) Савез српских земљо- 
радничких задруга у Загребу приређује
4. и 5. о. мј. у Земуну свој X. конгрес са 
овим распоредом рада:

Уторак 4. септембра: У 9 сати прије 
подне: конференција изасланика сриских 
земл>орадничких задруга, на којој ће се 
расправити све гачке дневнога реда Глав- 
не скупштине Савеза и Главне скупштине 
Иентралне Касе.

У 3 сата нослије подне: Посијело, на 
коме ће одржати:

1- пречасни госиодин Радослав Марко- 
вић, парох инђиски, своје предавање: „О 
заЈедничком арендирању и заједничком 
обрађивању земље у нашим српским зем- 
љорадничким задругама обзиром на до- 
садање искуство, као и о начину, како 
Да се обзиром на то искуство у будуће 
Ради и поступа", и

2- пречасни господин Стеван Михалџић, 
парох кишфалубски, своје предавање: „О 
сточарству“.

Срцеда 5 сепппембра: 1. Призивање Св. 
Духа у 8 сати нрије подне;

2. Главна скупштина Савеза у 9 сати 
пРије подне;

3- Главна скупштина Цен гралне Касе у 
10 сати прије подне.

За вријеме засиједања Конгреса при- 
Редиће Земунска Госнодарска Подружни- 
на изложбу воћа и грожђа, а Савез из- 
ложбу главнијих пољопривредних справа 
и алата. Обје ће те изложбе моћи сви 
посјетиоци по вољи и у свако вријеме 
прегледавати.

(Новији српски приповједачи.) Ова
кн>ига, коју издаје српско академско пот- 
порно друштво у Загребу, у корист осни- 
ван>а српске академске мензе, изаћи ће 
За неколико недјеља из штампе. У књизи 
СУ заступљени ови писци: Св. Ћоровић 
Неферич, О.мерага, Богојављенска ноћ, 
оов ђердан); М. Будисављевић (На цр- 
Пом врху, Јаков Скенџић); Б. Сшанковић 
(Нушка, Наш Божић, У виноградима); Р.

Домановић (Данга, Не разумем); И. Ћи- 
иико (На повратку с рада, На сунчаној 
жези, Јока); П. К.очић (Јаблан, Мргуда, 
Кроз Маглу); М. Ускоковић Ега§теп1а
\ч(ае, Била једном.... Крај романа). Ције-
на је књизи 2 круне. Управа потпорног 
друштва нада се, да ће се књига с тако 
лијепом садржином, а издана у тако ху- 
ману цијељ, управо разграбити, пак се 
с гога упозорују сви они, који би се 
хтјели на ту књигу претплатити, да се 
што прије обрате на „Српско академско 
потпорно друштво", Загреб, Универза.

(Мемоари грофа Витеа). Гроф Вите, 
бивши руски министар, штампа своје 
занимљиве мемоаре. Ово дјело, које је 
од великог интересовања не само за Ру- 
сију и западну Европу, има и великог 
иолитичког значаја, јер обухвата период 
од 20 година његовог државничког рада. 
Његово дјело, како веле они који га 
знају, има велике важности за све земље, 
са којима је Русија имала односа због 
обилата материјала, тако да се у Ев- 
ропи ишчекује с великим нестрпљењем. 
Наши зналци руског језика задужили би 
свој народ, ако буду из ових мемоара 
нревели бар оно, што се српског народа 
тиче.

(Српска Књижевна Задруга.) Под тим
насловом почела је „Српска Књижевна 
Задруга" да издаје свој службени лист, 
којим ће бити у вези са својим повјере- 
ницима и задругарима. Лист ће излазити 
према потреби 10—15 пута, у бројевима 
од Р/2—2 табака, а штампаће се у 3000 
примјерака и слаће се бесплатно повје- 
реницима и оснивачима, као и мјесним 
читаоницама. У ирвом броју је позив на 
упис за XVI коло, извјешгај о раду XIV. 
ред ове Скупшгине, измјене правила 
„Српске Књижевне Задруге", повјереници 
задругини за XVI коло. Уредник је лис- 
та благајник и тајник задругин.

ДОМАЂЕ 8ИЈЕСТИ
(Из Министарства Иностраних Дје-

ла.) У Америци основало се акционарско 
друштво под именом „ПгбЈ •НипЈ(ап'ап ОП 
апб МЈпт§ Со“, које у својим огласима 
по американским и угарским листовима 
позива грађанство науиис својих акција, 
додајући у позиву, да ће друшгво бити 
новчано потпомогнуто и од кр. угарске 
владе.

Овдашње аустро-угарско посланство 
својом нотом бр. 1385. од 11 септ. о. г. 
(по нов. кал.) извијестило је Министарство 
Иностраних Дјела, да је садржај тијех 
огласа неистиниг, јер друштво не ужива 
никакве иомоћи од угарске државе, на 
основу чега се овим упозоравају и наши 
држављани, да се чувају од куповања 
тијех акција.

(Балканска Изложба у Дондону.) Ка-
ко смо извијештени, Балканска Изложба 
затвориће се 15. октобра ове год. Њена 
посјета може се рачунаги, даје била врло 
повољна, јер ирема досадашњој цјело- 
купној посјети нросјечно долази на дан 
10.000 посјетилаца. Потоњих дана из- 
ложбу је посјетила и принцеза Велска, 
супруга енглеског престолонашљедника, 
и интересовала се за многе наше изло- 
жене ствари, нарочиго за везове, ћили- 
мове и друге ручне израде.

При свршетку изложбе образован је 
сад по предлогу лондонске трговачке 
коморе и стручни одбор за оцјену и на- 
граду нредмета изложених на Балканској 
Изложби у Лондону. За нредсједника тог 
одбора изабран је Сер Алберт Ролит и 
остали чланови су све стручњаци за по- 
једине гране. Тако исто образован је и 
извршни централни одбор, коме је пред- 
сједник Г. Кремје Жавал, секретар г. 
Хартлеј, а чланови: за Црну Гору мис 
Дурхам, за Србију Др. Марко Леко, а за 
Бугарску г. Гинев. За диплому, којом ће 
се излагачи наградити, израђена су три 
нацрта: црногорски је нацрт израдио 
Петар Почек, српски Драгутин Инкјостри, 
а бугарски сликар Тачев. Ако се одбор 
не споразумије, који од та гри нацрта 
треба примити, онда ће се сва |ри пре- 
дати једном егленском умјетнику у Лон- 
дону, да он по њима направи нацрт за 
диплому.

(Цетињско радничко друштво.) Ван- 
редна скупштина „Занатлијског пјев-там- 
бурашког друштва" одржана дана, 27. 
маја о. г. једногласно је ријешила, да се 
исто нретвори у радничко друштво и 
ирихватила је нова иравила, која је Књ. 
Цр. Обласна Управа и потврдила.

(Из наше гимназије.) Ове недјеље за- 
извршено је у овдашњој гимназији уии- 
сивање ученика за шк. годину 1907./8. По- 
слије свршених пријамних испита за I. 
разред, резултат је уписивања био ова- 
кав; у први разред нримљено је 74 уче- 
ника; у други 31; у трећи 22; у четврти 
25- у пети 18; у шести 28; свега Је прим- 
љено 198 ученика. Осим тога иолагаће 
овијех дана још 26 ученика поправне испи- 
те, те тако ће ове школске године у овд. 
гимназији бити свега 224 ученика.

Призивање св. Духа биће у понедјељак, 
3. ов. мј., а редовна настава отпочеће 
сјутрадан.

(Почетак школске године.) У овдаш- 
њим основним школама почела је данас 
призивањем св. Духа нова шк. 1907./8. 
година.

(Из Дјечијег Сада.) Даје се на знање 
дјечијим родитељима и сгаратељима, да 
ће уписивање дјеце у Дјечији Сад Вели- 
ке Књагиње Милице Николајевне бити у 
понедјелшик и уторник, 3. и 4. септембра 
о. г. од 9—12 саги прије подне и од 
2—5 сати послије подне.

(ђ Поп Ђока МијушковиЂ.) У прошлу 
неђељу, 26. авгусга, умро је у Никшићу, 
Поп Ђока Мијушковић, окружни начелник 
у пенсији, у 79-ој години свог живота.

Поп Ђока, син чувенога попа Лазара 
Мијушковића, рођен је у Пјешивцима у 
селу Цовији априла 1829. год. Рано ђе- 
тинстВо провео је у Повији, растући и 
напајући се врлинама у школи живота, 
учећи се честитости и витештву, како у 
кући очиној и јуначком браству Мијуш- 
ковића тако и у храбром племену пјеши- 
вачком уопште.

Пошто је био научио нешто књиге код 
свог оца, дошао је да приучи на Цетињу 
као питомац пок.Владике Рада Петра II, 
који га је послије и запопио када му је 
било тек 18 година. Покојни Књаз Дани- 
ло примио га је год. 1852. за перјаника, а 
те године се затворио с Војводом Мирком 
Петровићем у манастиру Острогу. Год. 
1856. постао је књажев гардиста и у гар- 
ди је служио до 1862., а тад постане офи- 
цир и као такав учествовао је у рату од 
те године у свима бојевима, који сс одр- 
жаше на сјеверној граници Црне Горе. 
Храброшћу се истакао како тад тако и 
паредне 1863. год., када је био и тешко 
рањен. Године 1867. поп Ђока је постао 
командиром пјешивачким и на свима бој- 
ним пољанама, гдје је он командовао 
Пјешивцима, не само да је одржао рани- 
је добивену славу њихова оружја, но ју је 
подигао на виши степен, што му призна- 
ју и његови Пјешивци и сви други.

Поп Ђока не бјеше само лични јунак 
и храбар и вјешт главар но и необично 
разборит човјек, свакад исправан у 
свом службеном послу а и добар 
познавалац духа и живота нашег народа, 
те је као на гаквог, на њега године 1883. 
пао избор Господарев да буде старје- 
шина округа Никшићског — постављен 
је тад за окружног капетана (начелника), 
коју је дужност поп Ђока обавл>ао на 
задовољство и предпостављених и наро- 
да у Никшићском округу, који га је вео- 
ма цијенио и поштовао.

Поп Ђока је начелниковао 10 година, 
а послије будући већ стар и као ратник 
од напора и нретрпјених тешкоћа изне- 
могао отишао је у мир, али истом често 
је из тог мира потрзат и одређиван за 
важне државне и народне нослове, које 
је свакад обављао како је само он могао. 
У сваком корисном и народном покрету 
био је међу првима, као што га нпр. 
видимо при оснивању Прве Никшићске 
Шгедионице, која је у исто вријеме и 
први новчани завод у Црној Гори, у којем 
је ноп Ђока био први предсједник управ- 
ног одбора и то мјесто није напуштао 
док је сасвијем изнемогао, те је том на- 
предном заводу толико користи допри- 
нио.

За свој рад поп Ђока је добио при- 
знање од сваког у нашој земљи, почевши 
од Господара и Његова Дома. Поред 
многих других оаличија његова су прса 
красили крст III сгепена Данилова ордена 
и златна медал>а Обилића, а Књаз и Ње- 
гов Дом су му свакад указивали особи- 
ту пажњу, иа тако су га и сад иред смрт 
похађали при болијести, а на иратњи је 
у име Књажевског Дома био ирисутан 
Њ. Бисочанство Књаз Петар. Колико је 
иак народ цијенио и поштовао попа Ђо- 
ку, то се најбоље показало почашћу, ко- 
ја му је при погребу указана од много- 
бројног присутног свијета — његова је 
нратња била једна од највеличанственијих 
које су икад бивале у Никшићу.

Покојни поп Ђока је на огњишту свом 
у свом нуном дому оставио лијеп пород 
— два сина: Лазара, предсједника Држав- 
ног Савјета и Бошка, племенског капе- 
тана.

Бог да га прости!
(Прилог цркви св. Јована у Бајица-

ма.) Одбор цркве св. Јована примио је 
овијех дана од г. капетана Ника Турова 
Мартиновића преко његова синовца Јо- 
вана, који се налази у Америци на зара- 
ду, 200 круна као прилог поменутој цркви 
од ових прилагача:

а) Прилози Црногораца: Марко Илич- 
ковић и Лале Павловић по 10 кр.; Стево 
Милов Мартиновић, Стево Попов Марти- 
новић, Митар Савов Мартиновић, Марко 
Лукин Мартинивић и Јован Бошков Мар- 
тиновић по 26 кр..

б) Прилози Грка, који се налазе у ис- 
том мјесту: С. Кујуда 15 кр„ П. Килбе- 
рис 10 кр„ К. Тријандофолопуло 2 кр„ 
П. Зафалис и К. Панош по 5 кр.; Ф. Кас- 
гулић и Д. Туријом по 2 кр.; И. Касту- 
лић 5 кр„ Ј. Тилберис и Г. Тилберис по 
2 кр.. У све кр. 200.

Осим ових 200 кр. примио је овај од- 
бор од наше браће из Америке још сли- 
једеће прилоге: Божо Савов Маргиновнћ 
кр. 5, Илија Јоков Мартиновић кр. 2, 
Шоро и Митар Милов кр. 5„ шго са гор- 
њих кр. 200 чини свега кр. 212.

Ова ће сума бити основ за набавку 
плоча, којима ће се подножје наше цркве 
уредити.

Потписати одбор не може пропустити, 
а да именованим прилагачима у име своје 
и општине Бајичке овим путем не изја- 
ви најтоплију захвалност на њиховом 
племенитом и Богу угодном прилогу, мо- 
лећи Свемогућега да се здраво и сретно, 
како сами жељели, повраге у своју до- 
мовину.

Бајице, ЗО./УШ 1907. Црквени Одбор.
(Објава за бираче на Цетињу.) Управа 

Општине вароши Цетиња издала је 28. 
августа о. г. под број 920—А—1907—19 
ову објаву:

Објављује се грађанству цетињском, 
да је готов и Обласним Судом на Цеги- 
њу овјерен, списак правнијех бирача из- 
борне вароши Цетиња за народног пос- 
ланика, који ће се избор извршити 18. 
октобра 1907, за четворогодишњу скуп- 
штинску периоду: 1907., 1908., 1909. и 
1910. годину премаУказу Њ. Кр. В. Књаза 
Господара од 26. јула ове године — тач. 
II. (види Гл. Црногорца од истог дана, 
бр. 29.)

Поменути списак изложен је у канце- 
ларији општинског суда вароши Цети- 
ња, која је у улици Баја Пивљанина 
под бр. 6.

Сваки грађанин (општинар) може пре- 
гледати у канцеларијским часовима, би- 
рачки списак и видјети да ли је његово 
име ушло у списак, или неког другог ко 
има бирачко право, или пак некога ко 
то право нема, и према томе затражити 
исправку, — па се она тицала њега или 
кога другог.

Исправка се има тражити усмено или 
писмено код онијех, који су скисак са- 
ставили (заступник предсједника општине 
и три одборника), који ће у року од три 
дана донијети рјешење по дотичном пре- 
дмету и предати га жалиоцу на даљу 
његову упогребу (чл. 19. Изборног за- 
кона).

Само ће пмати право гласа на дан из- 
бора народнијех посланика онај, који је 
у бирачки списак уписан, и послије 
29. септембра ове године нема нико пра- 
во тражити исправку бирачког списка, 
— па у њему не био уписан ко треба, 
или био уписан ко не треба (чл. 18. за- 
кона о изборима н распис Књ. Минис- 
тарства Унутрашњих Дјела од 24. јула
1907. бр. 4354), с тога нека сваки то своје 
право потражи на вријеме, иначе нека 
себе криви ако га изгуби.

Заступник предсједника, 
Саво Радуловић.

ТЕЛЕГРАМИ
Париз, 27. авг. Потврђује се ви- 

јест, да у околини Казабланке по 
тражењу Кабила влада примирје.

Париз, 28. авг. Влада је прими- 
ла депешу од генерала Дрида, у 
којој јавља, да је примирје проду- 
жио до вечерас, пошто марокански 
изасланици нијесу дошли у Каза- 
бланку, али да ђе војне операције 
поново отпочети сјутра, ако изасла- 
ници не би дошли и покорили му се.

Биоград, 28. авг. Приликом ју- 
черашњег рођендана Краљевиђа 
Ђорђа свечано је положен камен 
темељац за нов Скупштински Дом.

Хаг, 29. авг. Потоња сједница 
арбиграрне комисије усвојила је са 
26 против 2 гласа лредлог Енглеске, 
Француске, Америке и Њемачке 
односно оснивања међународног 
арбиттарног суда. Против предло- 
га гласала је Бразилија и Турска; 
а од гласања уздржали су се 15 
држава, међу њима Русија, Црна 
Гора, Јапан, Данска и Персија.

Петроград, 29. авг. У Нижњем 
Новгороду појавило се 12 нових 
случајева колере, а у јарославу 7.

Министарство мрнарице бави се 
гштањем о градњи 4 нова ратна 
брода, сваки од 21.000 тона.

Цариград, 29. авг. Порта је по- 
ново тражила од патријархата, да 
се драмски митрополит опозове, 
иначе ђе га влада силом из Драме 
изагнати.

Софија, 29. авг. Овамо је стигао 
Велики Књаз Владимир Алексан-



дровић са супругом и сином, да у 
име царево присуствује свечаности 
открића споменика цару Алек- 
сандру II.

Хангое, 30. авг. Царски брод 
„Штандарт“ ударио је о један гре- 
бен близу Хорше. Из Ревеља до- 
пловио му је у помоћ други брод. 
Царска породица остала је на броду.

Софија, 30. авг. Једна депута- 
ција руских бораца из год. 1877., 
састављена из војника свијех чи- 
нова, стигла је овамо да присуст- 
вује освештању споменика Цара 
Ослободиоца. Дочек је био срда- 
чан. Књаз је примио изасланике 
депутације.

Петроград, 30. авг. У Нижњем 
Новгороду појавило се осам но- 
вих случајева колере, у Смоленску 
четири, а у Јарославској губернији 
тридесет.

Софија, 31 авг. Данас је било 
откриће споменика Цару Ослобо- 
диоцу у присуству Великог Књаза 
Владимира, његове супруге и сина, 
Књажевске породице, дипломатског 
кора, руске војне депутације и мно- 
гобројног народа. Измијењени су 
најсрдачнији говори између Књаза 
Фердинанда и В. Књаза Владимира. 
Народ је руске госте одушевљено 
поздравио. Ред свуда влада.

Петроград, 31 авг. Царска поро- 
дица пријешла је са брода „Штан- 
дарт“, који је оштећен, на брод 
„Азија“. Њихова Величанства на- 
лазе се у најбол^ем здрављу.

Петроград, 1. септембра. Из Хел- 
зингфорса јавља се, да је стање 
царског брода „Штандарта“ непро- 
мијењено. Ронци раде на искрца- 
вању брода, а десет пумпа одстра- 
њују воду из машина. Стрес у 
часу кад је брод насио, био је то- 
лико јак, да су се и казани од ма- 
шина са својих мјеста макли. Цар- 
ски пар пријешао је са брода „А- 
зија“ на брод „Александрија“. Ври- 
јеме је тихо.

СПИСАК СТРАНАЦА
приспјелих на Цетиње од 25. до 31. 

августа 1907. год.
Гранд Хотел: Др. Ј. Вергес из В. Беч- 

керека; Ј. Радонић, прив. из Алибунара; 
И. Ловизер, прив. из В. Вечкерека; Др. 
Мерсер, прив. из Лондона; Др. Ј. Ретен- 
бахер, свештеник из Линца; П. Варе, про- 
фесор из Париза; В. Хениг, с госпођом 
трговац из Брина; Ј, Најман с госпођом, 
инжињер из Прага; Ј. Петрик, инжињер 
из Прага; Ф. Маки, инжињер из Прага;
O. Хирш, судија из Елберфелда; К. Ми- 
лер, судија из Минхена; О. Милер, судија 
из Граца; А. Сенаршон са кћером, уни- 
верз. професор из Лијежа; Др. В. Вен- 
кисер, прив из Карлсрухе; Ђ. Јосимовић, 
новинар из Беча; Др. А. Дабиновић, пра- 
вник из Трста; К. Ендрес, чиновник из 
Беча; Е. Ставицки, прив. из Граца; Р. 
Вихарт, архитект из Веча; X. Колер, чи- 
новник из Веча; Др. Фишлер, љекар из 
Хајделберга; Г1. Верберовић с породицом, 
цоморски капетан из Трста; Др. Ј. Кноц 
с госпођом, чиновник из Инсбрука; гђа 
Паун са кћером, из Велгије; Н. Макаре- 
вић, чиновник из Петрограда; К. Вон, 
чиновник из Вудимпеште: Ј. Алертсхамер, 
трговац из Веча; П. Лепану, чиновник из 
Париза; К. Врансбергер, прив. из Граца; 
гђца М. Морача, учитељица из Сарајева; 
гђца Љ. Пушибрк, учитељица из Сараје- 
ва; М. Прешолд, чиновник из Карлс- 
бада;

Хотел Рајнвајн: Ј. Вечерни, инжињер 
из Прага; Е. Алтколер, инжињер из Крањ- 
ске; Ј Хубер, професор из Градишке; 
Ј.Халтерман, чиновник из Херцогенбурга; 
Др. К. Вем, љекар из Вамберга; Е Саф- 
рос, инжињер из Љубљане; Ј. Тример с 
госпођом, чиновник из Прага; Ј. Таубер, 
трговац из Веча; Ј. Теар, чиновник из 
Минхена; Е. Кам с госпођом, чиновник 
из Минхена; Ф. Мареш, трговац из Ври- 
на; И. Ратковић, трговац из Цариграда; 
К. Молер, чиновник из Прага; Ф. Фишлер, 
чиновник из Прага; Е. Вег с госпођом, 
посједник из Веча; К. Јурцл, судија из 
Љубљане; Е. Јурба, чиновник из Ческе; 
Ф. Морел, чиновник из Саксонске; Е. 
Корниц, инжињер из Веча; Ј. Туртенбах, 
инжињер из Веча; Ј, Шофелда, чинов- 
ник из Дрезде; А. Хубер, чиновник из 
Цириха; А. Кромић, ученик из Скадра; 
В. Машолијевић, трговац из Будимпеште;
P. фишл, ученик из Вудимпеште; А. Ра- 
цок, ученик из Будимпеште; Ј. Вокслар 
с госпођом, трговац из Вриндизи.

Званични огласи 
ОБЈАВА

У недјељу 9. септембра т. год. 
Министарство војно, давати ђе на 
инканат израду војничких кошева, 
од 50 метара дужине и 2 метра 
ширине; у Никшићу и Подгорици.

Цио материјал, рад, као год и 
кров одлучевих штица, бити ће по- 
дузимачев.

ЈЈицитанти треба своје прнуде, 
да поднесу доље именоватим ко- 
мандама реченог дана у 10 сати 
изјутра у запечађеним писмима 
означивши у истима најнижу ци- 
јену. Подробни услови, план и об- 
јашњења могу се добити у команди 
војног стана у Подгорици и у ко- 
манди Никшићске бригаде у Ник- 
шићу, сваког радног дана за ври- 
јеме канцеларијских часова, у којим 
командама одржаће се поменути 
инканат на означено вријеме.

Број 2526. Из Административног 
Одјељења Министарства Војног, 21. 
августа 1907. Цетиње. 2,2

ОБЈАВА
Поштанско-Телеграфском Одје- 

љењу потребно је за поштанске 
штале за 1908. годину: 175,000. 
килограма зоби и 110,000. кило- 
грама сијена, које ће се количине 
издавати ирема распореду Одјеље- 
ња, почињући од мјесеца јануара
1908. год.

Одјељење ће у својој канцела- 
рији држати јавну лицитацију на 
15 септембра до подне.

Лицитанти морају положити кау- 
цију од 10,000. круна. Првијенство 
ће имати онај закупац, који, уз 
једнаке цијене, понуди Одјељењу 
и најповољније услове за распро- 
дају неутрошене хране, у случају 
да се начин преноса поште и пут- 
ника промијени у току године.

Број 5221. Из Канцеларије Пошан- 
ско-Телеграфског Одјељења Мини- 
старства Унутрашњих Дјела. 23. 
августа 1907. Цетиње. 2,3

ОГЛАС I
ГЈоштанско-Телеграфско Одјеље- 

ње издаје под закуп иренос поште 
и путника посредством аутомобила 
на путовима између: Цетиња^—Ко- 
тора, Цетиња Подгорице—^Ник- 
шића, Подгорице— Плавнице,, Це- 
тиња—Ријеке—Вира Бара—»При- 
стана и Бара—Улциња.

Ко жели конкурисати нека се 
пријави са својим понудама најда- 
ље до 15 новембра тек. год.% по 
стар. кал.

За подробније услове може се 
свако обратити канцеларији Одје- 
љења.

Страним капиталистима дозво- 
љено је такође конкурисати.

Број 5198. Из канцеларије По- 
штанско-Телеграфског Одјељења 
Министарства Унутрашњих Дјела. 
23. августа 1907. год., Цетиње:

2,5

ОБЈАВА
Обласном Суду у ГЈодгорици, 

потребно је шесдесет метара дрва 
за огрјев својих одјелења и истраж- 
ног затвора, у течају ове и 1908. 
године.

Ради набавке горње количине 
дрва, држаће се јавна лицитација 
у канцеларији Обласног Суда, на 
дан 5. септембра т. т. у 9 сати 
прије подне и 3 послије подне.

Позивају се сви они, који желе 
лицитирати, да се у означено ври- 
јеме пријаве лицитације ради, а 
услови уговора могу се проучити 
у канцеларији Обласног Суда, за 
вријеме канцеларијских часова.

Број 2119—VII—1907—68. Из 
Канцеларије Обласног Суда, 11. 
августа 1907. ГЈодгорица, 2,2

Штампа К. Ц. Државне Штампарије

ОБЈАВА
Према ријешењу господина Ми- 

нистра Унутрашњих Дјела од 11- 
маја ове год., број 2817 — од 1. 
октобра ове године, по нов. кал., 
отпочеће се са белгијским поштама 
упутничка поштанска и телеграфска 
служба, по одредбама међународне 
конвенције, са истим условима, као 
за досадању службу, са свијема 
страним земљама, са којима се ради 
у франковној вриједности.

Измјена је само у томе, што ће 
се бројеви од 70 до 79 и од 90 
до 99 писати како сљедује:
70 = 5ер1ап1е, 90 = попап1е,
71 5ер1ап1е е! ип, 91 попап1е е! ип,
72 = 5ер1ап1е-<Јеих, 92 = попапЈе-беих,

и т. д. и т. д.
Број 5323. Из Канцеларије ГЈош- 

танско-Телеграфског Одјељења Ми- 
нистарства Унутрашњих Дјела. 27. 
августа 1907. год. Цетиње. 1,2

Сдужбени огласи.
СТЕЧАЈ. — Ријешењем Обласног Суда 

на Цетињу, од 25. јуна 1907. год. број 
1572—IV—1903—341, — отворен је сте- 
чај над имовином Митра Петрова Боја- 
нића из Врежина, усљед чега се позивају 
његови дужитељи, да до 1. октобра ове 
године поднесу капетанском суду на 
Корнету, чиста своја дужења, погкријеп- 
њена доказима.

Послије реченог дана ничије се потра- 
живање неће усвојиги.

Цетиње, 18. августа 1907. год.
Књ. Обласни Суд

За вршиоца дуж. предсједника 
судија

Р. 71, Вр. 373, 2,3 М. Вукчевић

ОГЈ1АС. — Износи се на јавну про- 
дају дол>е описана непокретност Риста 
Бојовића из Колашина, за намир дуга 
збогграђења цркве Меденичке нацрквини.

Непокретност је процијењена круна 
2400 — продаја ће се извршити у кан- 
целарији опшгинског суда у Колашину.

За продају одређују се три рока: први 
на 20. септембра, други на 20. октобра 
ове год., а трећи на 20. јануара 1908. 
године у 3 сата посље подне.

На првом року непокретност се неће 
иродати испод процијењене вриједности, 
на другом хоће и ниже, али не испод 
2/з процијењене вриједности, а на трећем 
року уступиће се понудиоцу највише 
цијене.

Сваки је лицитант дужан положити 
јемство 10 % °Д процијењене вријед- 
ности.

Позивају се они те имају на непокрет- 
ност, какво реално право, као и сви они, 
који имају право прече купње, да се 
пријаве суду, прије почетка прве продаје,

Опис непокрегности:
Пет рала оране земље, у подграђу ове 

вароши, и на врх исте земље кућа јед- 
нокатна, дугачка метара 7. и 30. цм., а 
широка 4. и 50. цм., садржи двије ка- 
маре и један портик мали, лијепо изра- 
ђена сламом покривена, саграђена од 
мулегина, под истом се налази једна ма- 
газа саграђена од зида.

Непокретност граничи: од истока пу- 
тем, који иде између земаља Вошковића 
и Бојовића, од сјевера земљом Јевта 
Бошковића и Ђорђија Станића, од запа- 
да земљом Алексе Вулатовића и кому- 
ном, а од југа земљом Вожа Јовановића, 
на истој се земл>и налазе двије гомиле 
крша, на поменутој земљи код куће, 
налази се и 17 коријена шљива и двије 
јабуке.

Врој 370—IV—1907—78.
У Колашину 22. августа 1907. год.

Општннски Суд
Предсједник

Р. 260, Вр. 380, 1,1 Кап. Мијат Ј. Реџић

Приватни огласи
ОГЈ1АС. Продаје се из слободне руке 

кућа (кафана) у улици Баја Пивљанина, 
број 15., која се зове кафана попа Васа 
и граничи се од: Запада улицом Ваја 
Пивљанина, од југа кућом Њ. В. Књаза 
Мирка, од сјевера до куће Иване Ко- 
сијерске и од запада до Антона Рајнвана. 
Ко има жељу да ову кућу—кафану купи, 
нека се обрати на насљедника пок. попа 
Васа, Ивана В. Поповића, судију из Зајеча- 
ра—Србија.
Р. 72, бр. 347, 4,5.

КУПУЈПШ сваковРсне поштанске П Ј 11 3 Ј С 1в1 марке; цијене повољне.
Ј. Цеираиег

Р. 11, бр. 346, 4,20 В. В1к1о§—(Нопфте).

ПГЛВР Потписати као преставник нај- 
Ш Ј1пи. већег енглеског поморског па- 
рабродског друштва „СипагД 1Јп»е“, јав. 
љам заинтересованом путничком свијету, 
да сам ступио у ве.4у са реченим друш’ 
твом, и да вршим експедицију путника 
за Сјеверну Америку.

Параброди овога друштва, снадбивенц 
су: безжичном гелеграфијом, штампарц. 
јама, апотекама, љекарима, електричним 
осветљењем и свим осталим удобности- 
ма. Пуговање са овим друштвом граје 
само једанајест дана, иет дана жељезни- 
цом и шест дана морем, до Њу-Јорка. 
Осим овога друштвени иараброди полазе 
из Трста за Њу-Јорк, сваких 15 дана. — 
Ова је линија много јефтинија, а путо- 
вање траје само петнајест дана.

Сваки путник по жељи, може засебно 
себи живот и уложени новац осигурати. 
Реченом друштву усљед живог саобра- 
ћаја и свих удобности, којих путник на 
парабродима ужива, неможе ниједно па- 
рабродско друштво конкурирати.

За путне карте, обра ги се Трипу Ива- 
новићу, агенту лоидовог поморског па- 
рабродског друшгва у Котору.
Р. 134, Вр. 381, 1,8

ЈАВНА БЈ1АГОДАРНОСТ
Свима онима, који у нашој великој 

жалости учествоваше, приликом смрти 
нашега никад неирежал>енога сина, од- 
носно брата, ђевера, синовца

Т МИЛОВРНА ЏАМБАСАКОВИЋА
којега нам неумитна смрт послије двого- 
дишњег боловања 25. јула ов. год. отр- 
же у 24 год. свога живота.

Вјечита благодаоност г. г. министру 
просвјете Ј. Пламенцу, надзорнику Ми- 
лану Цемовићу, секретару министарства 
иностраних дјела Илији Вулегићу, теле- 
графистима: Душану Церовићу, Петру 
Шкеровићу, који нам телеграфично уче- 
ствоваше.

Хвала директору Пл>евал>ске гимназије 
г. г. Ђоку Пеановићу, управ. Стефану 
Самарџићу, Паши Варјовићу, Филипу Ђу- 
рашковићу и др., који нам писмено уче- 
ствоваше.

Хвала г. Види П. Тошића, чиновниш- 
тву и грађанству вароши Жабљака, који 
покојника за вријеме боловања надгле- 
даше.

Особита хвала сродницима, кумовима. 
пријатељима Теичанима и другим племе- 
ницима, који на глас смрги покојникове 
дођоше, тијем нама тугу и жалост убла- 
жише, а иокојника до вјечне куће испра- 
тише.

Поново свијема вјечито захваљујемо.
Тепца.
Ожалошћени: отац: (Шуле) Никола; 

мајка: Јелица; браћа: Пејо, Милић 
Милан, Јован; снахе: Анђа, Божана, 
Мара; стрина: Милица Џамбасановићи. 
Р. 153, Вр. 379, 1,1

На изјављеном нам сучешћу од стране 
наших пријател>а и познаника, приликом 
преране смрти нашег непрежаљеног син- 
чића

ђ ДУШАНА
најтоплије благодаримо свима.

Цетиње, 26. августа 1907.
Ожалошћени: родитељи: Илија и Да' 

ница Вулетићи са осталом родбином. 
Р. 34, Бр. 382, 1,1


